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وعرفان شكر
إبراهيم أحمد للبروفيسور والعرفان والتقديةر المتنان

البحث هذا على أشرف الذي الداارة علم أستاذ سن أبو

النور، رأى حتى والتصويةب والرشادا بالتوجيه وتعهده

بجامعة التجاريةة الدراسات كلية لسرة موصول والشكر

دا. عبد منهم ونخص والتكنولوجيا للعلوم  السوداان

عبد ودا. حسن الكلية، عميد إبراهيم سليمان العظيم

والتقديةر المولى، فضل ودا. إبراهيم الطيب، الرحيم

الرحمن دا. عبد منهم ونخص الدلنج جامعة لسرة

والشكر محمودا، أبكر ودا. آدام  النعيمة، مصطفى

الدااريةة العلوم  كلية عميد حسن عباس للدكتور. حسن

السلمية. أمدرمان بجامعة

المالية ووزارة كردافان جنوب وليةة لحكومة والتحية

الحكم ووزارة عمر علي ناصر العام  مديةرها منها ونخص

والمديةر محمد بشري عيسى داكتور الوزيةر والخ  المحلي

بشائر بمركز حامد والخ / عمر داقليس، إسماعيل العام 

عائشة أبو بمركز والخووة ، بكاداوقلي للكمبيوتر

النور) – الرحمن (فتح النيلين بجامعة الطلبية للخدمات

بالشكر ونخص البحث، وإعدادا بطباعة قاموا الذيةن

العالمي أمين] بالمركز [أبو عثمان الختم سر شقيقي

بالطباعة قام  الذي والبحوث للدراسات
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سسام  للدكتور والتنسيق.والشكر الذي إبراهيم يةونس ب

سدراسة بتحليل قام  الميدانية ال

السلمية، أمدرمان جامعات مكتبات أسر كانت لقد

أفريةقيا جامعة الزهري، الزعيم جامعة السوداان، جامعة

اا السوداان ومكتبة العالمية، اا فريةق لتسهيل أداى متعاون

الباحث. مهمة
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الدراسة مستخلص

لستغلل         التنموي المردود على للوقوف الدراسة هذه هدفت لقد
عمليات        بها مرت التي المراحل متناولة السوداني، البترول

شيفرون         شركة كتجربة السودان في واكتشافه البترول عن التنقيب
. الثمانينات   بحر في

ومؤسساتها        ومفهومها التنمية الول الفصل في الدراسة تناولت
. والقليمية        المحلية والتنمية التنمية وخطط السودان في وبرامجها

     : اكتشافاته   السوداني البترول الدراسة تناولت الثاني الفصل في
بمشتقاته        وتصفيته ومصافيه المختلفة المراحل في وإنتاجه وخصائصه

      . وتوزيعه   السوداني البترول نقل وسائل ثم المصافي تصميم حسب
. اا        جيولوجي إليها السودان قسم التي المربعات متناولة الجغرافي

السوداني        للبترول القومي التنموي المردود الثالث الفصل تناول
ال         متناو القتصادية التنمية على السوداني البترول أثر على ال مشتم
الميزان         على البترول وأثر الفرد ودخل القومية المديونية فيها
     . وحاجتها   الزراعية النشطة تناول ثم المدفوعات وميزان التجاري
هياكلها        وتحديث وتطويرها تنميتها أجل من البترول لموارد

    . للقطاع     حدث ما ثم السودان اقتصاد عصب باعتباره ومشروعاتها
الذي          القطاع باعتباره أهميته مع تناسبه ومدى تطور من الصناعي

البترول           أثر تناول ثم ، المتقدمة الدول أعتاب على الدولة يضع
الستثمار         تحريك في الملموس البترول ودور التجارة أنشطة على
والنتاجية         الخدمية المجالت مختلف في استثمار وهو وتيرته ورفع

. البترول    استغلل نتيجة الحادثة
سسوداني         ال البترول عائدات أثر سرابع ال الفصل في سدراسة ال تناولت
العائدات           هذه أثر هي ؛ مباحث أربعة في المحلية التنمية على
الزراعية         النشطة ، الساسية البنيات ، السكان توزيع على

والتعليم         . الصحة خدمات على أثرها ثم ، والتجارية والصناعية
 : إجراءات        مبحثين في الميدانية سدراسة ال الخامس الفصل تناول

النتائج     . ومناقشة وعرض ، سدراسة ال
التحليلي        الوصفي المنهج سدراسة ال هذه لغراض الباحث انتهج

البحوث       . هذه مثل طبيعة يناسب اا منهج باعتباره
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بعد         والميداني النظري البحث إطاري بتطابق الدراسة تكاملت لقد
البحث        فرضيات وإثبات محتواها وتحليل وجمعها الستبانة توزيع

: أهمها         إلى نشير نتائج جملة إلى البحث خلص حيث
المنتجة        • الدول اقتصاديات في اا بارز اا دور وأسعاره النفط يؤدي

ضخمة          كميات وجود تأكد بعد وتصديره السودان فإنتاج لذا والمصدرة،
سوع          لتن بالنسبة الثقل ذات الدول من ليكون يؤهله الحتياطيات من

موارده.
السوداني       • القتصاد أداء لتحسن أدى السوداني البترول استغلل

قيمة         وارتفاع التضخم معدلت على والحفاظ الصرف سعر باستقرار
الوطنية  . العملة

المستثمرين       • جذب في مقدرة مساهمة السوداني البترول ساهم
مع        السودان علقات وتحسين المختلفة المجالت في للدخول

. الدولية      المالية والمؤسسات الدول من العديد
لم        • وإن متذبذبة وأسعاره متناقصة وعائداته ناضبة ثروة النفط

للتبذير         وأداة نقمة ستكون القتصادي الصلح مسيرة لدعم يستغل
والفساد  . والهدر

الطاقات       • بتفجير المنشود الهدف يحقق لم التحادي الحكم
أدى          الذي المر التنمية برامج حول لللتفاف الهمم وشحذ الكامنة
. العاصمة        إلى الكثيفة والهجرة النزوج وبالتالي الخدمات لضعف

المجاورة          الدول على البترول أثر خاتمته في البحث تناول ثم
وحالة         يحدث الذي والجذب الشد خلل من بالسودان وعلقاتها
. والحروب       والنزاعات السياسية العلقات بسبب والجذر المد

عمليات           خلل من إليها التوصل تم التي النتائج أبرز هي تلك
البحث. 

وهي          البحث إليها توصل التي النتائج مع منسجمة التوصيات وتأتي
حتى        مستقبلية لدراسات وتوصيات خاصة وتوصيات عامة توصيات
 ( الذي        ( المورد هذا على المضروب الطوق عن الحجب رفع يتسنى

. بالمغامرة         أشبه بابه وولوج معلوماته على الحصول محاولة ظلت
. البحث        واجهت التي الصعوبات أكبر من هذه ولعل
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العامة: التوصيات شملت وقد
جديدة         • موارد لخلق تؤدي مجالت إلى النفط موارد توجيه ضرورة

الصناعية       التنمية مشاريع وتمويل الحيوانية والثروة كالزراعة
العملقة.

للعمالة        • فرص وخلق للنتاج اا مصدر به والعناية بالريف الهتمام
   – من        لها لما والهجرة والمهددات النزوح مصدر وهو استقراره عند

. واجتماعية   أمنية إفرازات
كل            • بها تتمتع التي والموارد الجغرافية الحقائق تعكس للتنمية واقعية أكثر إستراتيجية وضع

. والشفافية       بالشمول للمنافع العادل التوزيع بهدف ولية
•       ( لها    (  مضافة قيمة لتحقيق الخام لتصدير ال تقلي وكيماويات البتر نفطية قاعدةصناعية خلق

. السعار     تقلبات مواجهة على القدرة
في         • منها للستفادة والخزانات السدود فيمجال التحتية البنيات الكهربائي  تقوية التوليد

. وغيرها   والصناعة للزراعة
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Abstract
This  study aimed at  identifying the  development  output  of

exploiting  the  Sudanese  oil  dealing  with  the  stages  that  it
passed-exploration and discovery of oil in the Sudan, such as
the experience of the Chevron Company during the 1980s. 

The study dealt,  in  the first  chapter,  with  development,  its
concept, establishments, programmes, and development plans
and local and regional development.

In the second chapter, the study dealt with the Sudanese oil,
its discovery, qualities, production different stages, refineries,
and refining it to different derivatives according to the design
of refineries, then the means of transporting Sudanese oil and
its geographical distribution considering the squires to which
the Sudan was divided.

The  third  chapter  dealt  with  the  national  development  of
Sudanese  oil  including  the  effect  of  oil  on  economic
development  considering  the  national  indebtedness,  the
individual  income  and  the  effect  of  oil  on  the  commercial
balance  and   the  balance  of  payments.  Then  it  dealt  with
agricultural activities and their need for oil revenues for  their
development and modernizing their structures and projects as
sinew of Sudanese economy.

Then the progress that happened to the industrial sector and
how far it suits the importance of the sector as the sector which
puts the country with progressed countries. Then it dealt with
the effect of oil on commercial activities and the tangible role
of  oil  on  mobilizing  investment  and  enhancing   it.  It  is
investment  in different fields- service and production- which
take place as a result of exploiting oil.

The study was integrated by the correspondence of the theory
and  field  research  frameworks,  after  distributing  the
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questionnaire, its collection analyzing its content and proving
the study hypotheses.  And the  research  reached  a  number  f
results . we hereby point to the most important of them:

• Oil is a depleting wealth , and its revenues decrease  its prices
oscillate, and unless exploited for economic reform, it will be
a discredit  and an instrument  of extravagance,  wasting and
corruption.

• Oil and its prices play a prominent role in the economies of
the  producing  and  exporting  countries.  So  the  Sudan  oil
production and exporting after making sure of the existence
of  huge  reserves  qualify  it  to  be  one  of  weight  countries
regarding the variation of its resources.

• The  Sudan  exploitation  of  oil  led  to  the  improvement  of
performance  the  Sudanese  economy by the  stability  of  the
exchange  rate,  retaining  the  rates  of  inflation  national
currency value.

• The federal government did not achieve the required goals by
freeing the potential energies and sharpening determinations
for rallying around the development programmes, the matter
that  led  to  weakness  of  services  and  so  decamping  and
emigration to the capital city.

• The Sudanese oil had a considerable contribution to attracting
investors towards different fields and improving the Sudan’s
relations  with  several  countries  and  international  financial
establishments.

The research, in the third chapter, dealt with the effect of
exploiting oil on the 

Education and health services and on water, electricity, sea
and air  ports  and bridge.  It  also dealt  with the effect  of  the
Sudanese oil on the individual income, the standard of living
and  its  role  in  controlling  the  spread  and  aggravation  of
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poverty; it also dealt with the effect of the Sudan’s oil on the
progress of different Sudanese regions. Then it dealt with the
effect of oil on roads, transport of different kinds- rail, road,
river- and on sea and air ports etc.

Then the research dealt, in its conclusion, with the effect of
oil on the neighbouring 

Countries  and  their  relations  with  the  Sudan  through  the
tension .that happens and the state of high and low tide because
of political relations and conflicts and wars.

Those are the most prominent results reached through the
processes of research.

The  recommendations  came  in  harmony  with  the  results
reached  by  the  research.  They  are  general  and  special
recommendations and recommendations to future studies; the
matter  that  facilitates  breaking  the  band  placed  round  this
resource, of which the attempts to have access to information
and to enter its door seem an adventure. Perhaps this is one of
the greatest difficulties that faced the research.

Some of the general recommendations:-

• It is necessary to allocate oil resources to fields which lead to
making new resources, such as agriculture and animal wealth,
and financing giant industrial development projects.

• Paying attention to the countryside and taking care of it as a
source  of  production  and  so  providing  employment
opportunities  for  manpower  when  the  countryside  is
stabilized. it is the source of decamping and emigration and
its security and social impacts and other  risks.

• Setting a more realistic strategy for development – a strategy
that reflects the geographical facts and the resources that every
state  enjoys  aiming  at  fair  distribution  of  benefits  with
comprehensiveness and transparency.
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• Making an oil industrial base (petrochemicals) for reducing
the export of crude oil and so to realize an added value which
can face the fluctuation of prices.

• Reinforcing infrastructures in the field of dams to make use
of them in generating electricity for agriculture, industry.. etc.
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